
 

 

                                   

 

                                  

                                                 
                                                  P r o t o k ó ł   Nr XXXI/13 

 
s e s j i   Rady    Miasta   Działdowo  

odbytej   w   dniu      30 grudnia      2013 roku  w     sali      konferencyjnej      Urzędu    

Miasta, w zamku, 

pod przewodnictwem  pana Mariana ODACHOWSKIEGO  - Przewodniczącego  Rady 

Miasta. 

 
        Sesja trwała w   godz. 1000  - 1220  

 
        Ustawowy skład Rady wynosi 21 osób, w sesji  - zgodnie z załączoną  listą obecności -

uczestniczyło 21  radnych.  

 
Spoza Rady w sesji uczestniczyli :  

Pan Bronisław MAZURKIEWICZ  -  Burmistrz Miasta  

Pan Tadeusz MARCHLEWICZ -  Sekretarz Miasta  

Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA -  Skarbnik Miasta  

Pani Magdalena RZĄP   -  Radca Prawny Urzędu  

Pani Justyna LYTVYN   - dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej  

Pani Małgorzata SZYMAŃSKA – dyrektor MOPS   

Pan Kazimierz GRĄŻAWSKI – dyrektor IMPK 

Pan Adam BOROWSKI – naczelnik Wydziału Prewencji Ruchu Drogowego Komendy 

Powiatowej Policji  

Przewodniczący zarządów osiedli    - zgodnie z załączoną listą obecności  

Kilku mieszkańców miasta 

Przedstawiciele lokalnych mediów   

  
 
Przebieg sesji 

Pkt 1 

 
        Pan Marian ODACHOWSKI   - Przewodniczący Rady   otworzył sesję, stwierdził jej 

prawomocność   oraz powitał uczestników obrad.   
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Ad pkt 2 

 
        Zmiany w porządku dziennym sesji : 

 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ  - Burmistrz Miasta :  

Panie Przewodniczący!   Wysoka   Rado! 

Proszę o wniesienie do porządku dzisiejszej   sesji   punktu    zawierającego    projekt 

uchwały w sprawie przystąpienia Gminy-Miasto Działdowo do pilotażowego wdrażania 

Modelu Lokalnej  Współpracy. Jest to podyktowane tym, że sprawa jest nagła, i  dobrze by 

było, żeby do realizacji tego programu była podjęta uchwałą Rady Miasta jeszcze w tym roku 

Dziękuję.  

 
        Rada 19 głosami „za”, tj. jednomyślnie wyraziła zgodę  na rozpatrzenie tego punktu, po 

czym przystąpiła do realizacji porządku obrad, w brzmieniu :   

                                                                 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

2. Zmiany w porządku dziennym sesji. 

3. Przyjęcie protokołu poprzedniej sesji.    

4. Sprawy różne. 

5. Sprawozdanie   Przewodniczącego      Rady      o      działaniach       podejmowanych 

w okresie międzysesyjnym. 

6. Sprawozdanie      z    działalności    Burmistrza     w   okresie    międzysesyjnym,  

zwłaszcza z wykonania uchwał Rady.  

7. Sprawozdanie    przedstawicieli      Gminy   z   działalności    związków      

międzygminnych i stowarzyszenia gmin. 

8. Sprawozdanie      z       prac          Komisji    w     okresie      międzysesyjnym.  

9. Interpelacje  i zapytania.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia opłat za miejsca grzebalne na Cmentarzu 

Komunalnym w Działdowie.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XX/216/08 Rady Miasta Działdowo 

z dnia 4 grudnia 2008 r. dotyczącej określenia wysokości stawek opłaty targowej.  

12. Podjęcie uchwały w sprawie nadania Statutu samorządowej instytucji kultury - 

Miejskiej Bibliotece Publicznej w Działdowie.   

13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia projektu Statutu  Interaktywnego Muzeum 

Państwa Krzyżackiego w Działdowie. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy-Miasto Działdowo do pilotażu 

wdrażania Modelu Lokalnej  Współpracy. 
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15.  Podjęcie   uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy-

Miasto Działdowo na lata 2014-2021.  

16. Podjęcie uchwały w sprawie budżetu Gminy-Miasto Działdowo na 2014 rok  

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na rok 2013.  

18. Podjęcie   uchwały   w       sprawie  ustalenia  wykazu     wydatków  niewygasających 

z końcem roku 2013.  

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniego Planu Inwestycyjnego Miasta 

Działdowo na lata 2010-2015.   

20. Podjęcie uchwały w  sprawie   uzgodnienia   zabiegów   pielęgnacyjnych  w koronach 

drzew. 

21. Odpowiedzi na zapytania. 

22. Wolne wnioski i informacje.  

23. Zamknięcie sesji.  

                                                                                                        

                                                                                     
Ad pkt 3 

 
    19    głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada przyjęła protokół poprzedniej sesji.  

 
 
Ad pkt 4 

 
        Sprawy różne:  

 
        W punkcie tym nikt głosu nie zabierał.  

 
  
Ad pkt 5 

 
        Sprawozdanie    Przewodniczącego  Rady   o   działaniach    podejmowanych   w    okresie 

międzysesyjnym :                                                                                                               

 
Pan Marian ODACHOWSKI   -  Przewodniczący Rady : 

W okresie międzysesyjnym: 

- wpłynęło pismo od Marszałka Województwa Warmińsko-Mazurskiego  dotyczące  

problematyki tzw. elektrowni wiatrowych. Z uwagi na jego obszerność, jak również 

wagę    pozwoliłem   sobie  skresować  i   państwo   radni   ten  dokument otrzymali 

do wiadomości, 
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- wpłynęło również   pismo od  wójta Gminy Kozłowo, który dziękuje za udział 

naszego przedstawiciela   w    warsztatach samorządowych w związku z obchodami 

wybuchu I wojny światowej.   Pan wójt   informuje, że   postara się uwzględnić uwagi 

i propozycje   zgłoszone    podczas    tychże    warsztatów,  a  jednocześnie zaprasza 

do udziału   w organizacji rekonstrukcji bitwy tanenberskiej. Gdyby  ktoś z państwa 

chciał   się z tym materiałem zapoznać, to   będzie do wglądu w biurze Rady, 

- 20 grudnia otrzymałem od Komisji Rewizyjnej  protokół  kontroli  w zakresie 

adaptacji  budynku ratusza w Działdowie na Interaktywne Muzeum Państwa 

Krzyżackiego wraz zagospodarowaniem otoczenia. Protokół ten przewodniczący  

klubów radnych otrzymali   do wiadomości,  będzie także prezentowany podczas 

dzisiejszej sesji, 

- w okresie między sesyjnym życzenia Świąteczne i Noworoczne otrzymaliśmy od: 

1) Dyrekcji,  Grona Pedagogicznego, Pracowników i Dzieci Przedszkola Miejskiego 

nr 4, 

2) Dyrektora, Pracowników oraz Podopiecznych Działdowskiego Centrum Caritas, 

3) Zarządu i Pracowników Działdowskiej Agencji Rozwoju S.A, 

4) Społeczności szkolnej Gimnazjum nr 1, 

5) Dyrekcji, pracowników i dzieci Przedszkola Miejskiego nr 1, 

6) Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej, 

7) Polskiego Stowarzyszenia  na  Rzecz  Osób z Upośledzeniem Umysłowym, Koło 

w Działdowie, 

8) Elżbiety Leżuchowskiej – Dyrektora Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Działdowie, 

9) Jerzego Giezka – Prezesa Uniwersytetu Trzeciego Wieku, 

10) Zarządu i Pracowników P.G.K.i M. Sp.zo.o., 

11) Dyrekcji oraz pracowników Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej, 

12) życzenia tuż przed sesją, telefonicznie, złożył nam także Przewodniczący Rady 

Powiatu, pan Władysław Kubiński. 

- chcę również ponownie podziękować  państwu za udział  w inicjatywie i akcji 

„Szlachetna paczka”. Na   moje ręce nadszedł certyfikat. .Jest on adresowany na 

nazwisko Marian Odachowski ale, oczywiście, dotyczy wszystkich państwa, którzy 

włączyli się w tę piękną, szlachetną akcję. Dziękuję 
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Ad pkt 6 

 
        Sprawozdanie  z    działalności    Burmistrza     w   okresie     międzysesyjnym,  zwłaszcza 

z wykonania uchwał Rady : 

 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ  -  Burmistrz Miasta:  

Złożył     sprawozdanie    z   działalności       Burmistrza      w  okresie   międzysesyjnym,     

tj. od 13 grudnia 2013 r. do 23 grudnia 2013 rokuzwłaszcza     z       wykonania      uchwał     

Rady  ( stanowi  ono    załącznik do protokołu). 

 

Ad pkt 7 

 
        Sprawozdanie    przedstawicieli      Gminy   z   działalności    związków      

międzygminnych i stowarzyszenia gmin : 

 

Radny pan Adam STOLARSKI  : 

Panie Przewodniczący! Szanowni państwo! 

W dniu 17 grudnia odbyło się zebranie Ekologicznego Związku Gmin „Działdowszczyzna”. 

W programie obrad były następujące  zagadnienia  : 

- podjęto uchwałę w sprawie zmian budżetu Związku na rok 2013, 

-  podjęto uchwałę w sprawie składki członkowskiej na 2014 rok. Ta   składka wynosi 

1,50 zł od mieszkańca, no i razy iloczyn mieszkańców i to jest jako wkład każdej 

gminy do Związku Ekologicznego Gmin „Działdowszczyzna”,  

- i najważniejsza uchwała, jaka została podjęta, to  uchwalono budżet Związku na 2014 

rok wraz z prognozą wydatków na lata 2014-2021. Chciałem tylko najważniejsze  

kwoty przytoczyć. Otóż,  dochody  ogółem budżetu Związku na 2014 rok   wyniosą 

13 026 432 złote,  z tego dochody bieżące 11 257 368 złotych, co stanowi 86,42% 

dochodów ogółem. I dochody majątkowe 1 769 064 złote, co stanowi 13,58% 

dochodów ogółem. Proszę państwa, poza  standardowymi, statutowymi wydatkami  

Związku, jeśli chodzi o wydatki  majątkowe, to najważniejsze kwoty wymienię : 

Wydatki  na   zakup pojemników do selektywnej zbiórki odpadów - 50 000 złotych 

oraz  wydatki bieżące na utrzymanie referatu gospodarki komunalnej. Najważniejszą 

kwotę stanowią wydatki związane z kosztami odbioru, transportu i zagospodarowania 

odpadów, w   związku  z wejściem  systemu   gospodarki   odpadami,   to   jest kwota 

8 830 000 złotych. Ubezpieczenie pojazdów oraz modernizacja punktów selektywnej 

zbiórki odpadów komunalnych w Ciechanówku i w Nidzicy – 250 000 złotych.  

Wydatki na rozbudowę  składowiska  w Zakrzewie o kwaterę nr 3, to  500 000 
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złotych.  Wydatki    na budowę schroniska   dla   bezdomnych psów – 

1 195 064 złote,  modernizacja  kompostowni w Zakrzewie – 500 000 złotych i zakup 

samochodu dostawczego i przyczepki do przewozów psów - 74 000 złotych. To tyle, 

panie Przewodniczący, dziękuję.  

                                                                                                    
Ad pkt 8 

 
        Sprawozdanie z prac Komisji w okresie międzysesyjnym :  

 
Pani  Elżbieta   KONARZEWSKA  -  Przewodnicząca    Komisji   Oświaty, Kultury, Sportu 

i Turystyki      poinformowała , że na posiedzeniu w dniu  27 grudnia Komisja :  

- pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały Rady Miasta w sprawie nadania statutu 

samorządowej instytucji kultury Miejskiej Bibliotece Publicznej w Działdowie. Ten 

projekt  uchwały został uzupełniony  o   sugestie   zgłoszone    przez pana mecenasa 

na poprzedniej sesji  ujęte w § 15 pkt 2 i 3 dotyczące adresu filii biblioteki oraz 

projekt uchwały w sprawie przyjęcia projektu statutu Interaktywnego Muzeum 

Państwa Krzyżackiego w Działdowie. Dziękuję. 

 

Pani Irena MENDERSKA -   Przewodnicząca   Komisji   Budżetu  i Finansów  przekazała, 

że na posiedzeniu w dniu 27 grudnia br. Komisja   pozytywnie zaopiniowała projekty uchwał 

Rady Miasta w sprawach :  

- zmiany uchwały Nr XX/216/08 Rady Miasta Działdowo z dnia 4 grudnia 2008 r. 

dotyczącej określenia wysokości stawek opłaty targowej. Za  tym projektem 

głosowało 11 osób, a  2 członków Komisji „wstrzymało się” od głosu, 

- uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy-Miasto Działdowo na lata 

2014-2021. Za  projektem głosowało   8 osób, a 5 „wstrzymało się” od głosu. 

- w dalszej części posiedzenia radni pozytywnie zaopiniowali  zmiany do  projektu 

budżetu miasta na rok 2014.  Za  głosowało 8 osób, 5  „wstrzymało się” od głosu, 

- podobny wynik glosowania uzyskał projekt uchwały Rady Miasta  w sprawie  zmiany 

Wieloletniego Planu Inwestycyjnego Miasta Działdowo na lata 2010-2015, 

- natomiast Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekty uchwał Rady 

Miasta w sprawie zmian w budżecie miasta na rok 2013 i w sprawie ustalenia wykazu 

wydatków niewygasających z końcem roku 2013.Dziękuję. 
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Pan Edward RADOMSKI  - Przewodniczący Komisji Gospodarki i Ochrony Środowiska  

poinformował, że  na posiedzeniu w dniu 27 grudnia Komisja :   

- pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały Rady Miasta w sprawie ustalenia opłat za miejsca 

grzebalne na Cmentarzu Komunalnym w Działdowie, 9 osób było „za”, 5 osób było 

„przeciwnych”, 

- również pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały Rady Miasta w sprawie zmiany 

Wieloletniego Planu Inwestycyjnego Miasta Działdowo na lata 2010-2015.  9 radnych było 

„za”, 5 radnych „wstrzymało się” od głosu, 

- w ostatnim głosowaniu w sprawie zaopiniowania projektu uchwały  Rady Miasta w sprawie 

uzgodnienia   zabiegów    pielęgnacyjnych   w  koronach  drzew wszyscy radni byli za 

przyjęciem uchwały.  Głosowało 14 radnych.  

Dziękuję. 

 
Pan Marian ODACHOWSKI   - Przewodniczący Rady :  

Komisja Spraw Społecznych i Porządku Publicznego nie obradowała. 

 
Pan Leszek GOŁĘBIEWSKI - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej : 

Panie Przewodniczący ! Szanowni Państwo! 

Komisja Rewizyjna w okresie międzysesyjnym obradowała dzisiaj i zajęła się omówieniem 

wyników kontroli Burmistrza Miasta w zakresie zrealizowanej inwestycji, na którą miasto 

otrzymało środki unijne: „Adaptacja budynku ratusza w Działdowie na Interaktywne Muzeum 

Państwa Krzyżackiego wraz z zagospodarowaniem otoczenia”.  I bardzo bym teraz prosił 

kierownika Zespołu kontrolnego, pana Edwarda Radomskiego o przedstawienie tego 

protokołu. Dziękuję. 

 
Pan Marian ODACHOWSKI   -  Przewodniczący Rady :  

Jeżeli można sugerować skróconą wersję, panie Przewodniczący. 

 
Radny pan  Edward RADOMSKI   -  kierownik zespołu kontrolnego :  

Panie Przewodniczący! Panie i Panowie! 

Protokół Zespołu kontrolnego liczy dziewięć stron. Zadanie było  trudne, bo dokumentacja 

podstawowa tej inwestycji, która  się znajduje w Wydziale Rozwoju i Promocji, liczy ponad 

20 segregatorów. Niemniej,  myślę    że, większość tych   segregatorów   Komisja    przejrzała 

i najważniejsze, strategiczne   obszary w tym protokole zostały przeanalizowane i ocenione. 

Jeżeli Państwo pozwolicie -  ja dokonam pewnego streszczenia, będę mówił to z głowy i być 

może to nie będzie aż takie  spójne, natomiast przeczytam końcowe sentencje tylko.   

       Otóż, kontrola realizacji inwestycji dofinansowanych ze środków unijnych pod nazwą 

„Adaptacja budynku ratusza w Działdowie na Interaktywne Muzeum Państwa Krzyżackiego 
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wraz z zagospodarowaniem otoczenia” była zgłoszona do konkursu w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego Warmia i Mazury na lata 2007-2013. To wydarzenie 

było poprzedzone poszukiwaniem alternatywy dla obiektu pod nazwą „ratusz działdowski”, 

który przez wiele lat, jeśli  chodzi o stan techniczny,   posunął się bardzo. Stan  techniczny 

obiektu z roku na rok  był coraz gorszy i trzeba było szukać rozwiązania, żeby przeprowadzić 

remont, a  jednocześnie pozyskać  środki zewnętrzne. I dlatego  formuła utworzenia tego 

muzeum powstała. To, że trzeba było remontu dokonywać świadczą dokumenty z 2009 roku, 

gdzie powstał dokument, który określał, jakie prace trzeba podjąć, żeby stan techniczny tego 

budynku został poprawiony.  I taki dokument z grubsza określił zakres robót  i  szacunkowe 

kwoty, które są do tego potrzebne.  

        Zespół kontrolny pracował w dniach od 29 listopada do 20 grudnia. Wyznaczyliśmy 

sobie siedem obszarów, które podlegały kontroli, i tak;  

- w pierwszym obszarze pokusiliśmy się zebrać ogólne informacje dotyczące tej 

inwestycji, 

- dalej dokonaliśmy analizy umowy zawartej między Gminą-Miasto Działdowo, a firmą 

BUDJAFEX na wykonanie tego zadania, 

- dokonaliśmy analizy umowy zawartej między Gminą-Miasto Działdowo, a Firmą 

GRONTMIY POLSKA Sp. z o.o.  Ta   umowa określała zadania dla inżyniera 

kontraktu i obowiązki, jakie pełnią na tym zespole kontrolnym, jak również umowa 

wskazywała obszary   współpracy    między     Wydziałem    Rozwoju   i     Promocji, 

a inżynierem kontraktu, 

-  w kolejnym punkcie zapoznaliśmy się z podstawową dokumentacją rzeczową 

budowy, a więc z dziennikami budowy oraz okresowymi raportami inżyniera 

kontraktu, 

- w kolejnym punkcie prześledziliśmy finansowanie tego projektu na przestrzeni całego 

okresu inwestycyjnego, 

-  poznaliśmy audyt zewnętrzny projektu  wykonany przez kancelarię biegłego 

rewidenta, tj. panią Małgorzatę Licznerską, 

- oraz  zapoznaliśmy się z protokółami odbioru tej inwestycji.  

        Następnie pan Radomski szczegółowo omówił wyniki kontroli, po czym odczytał 

Wnioski i zalecenia pokontrolne : 

         „Analiza dokumentów przeprowadzona przez Zespół Kontrolny na siedmiu wyżej 

wykazanych obszarach    wszystkich    etapów    projektu    pn. "Adaptacja budynku Ratusza 

w Działdowie na Interaktywne Muzeum Państwa Krzyżackiego wraz z zagospodarowaniem 

otoczenia" nie wykazała żadnych niedociągnięć i nieprawidłowości ze strony 

Zamawiającego  oraz     Inżyniera     Kontraktu.    Dokumentacja   inwestycji,    przynależna  
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Wydziałowi Rozwoju i Promocji, prowadzona była starannie i spełniała krajowe, a także 

unijne standardy formalno-prawne. Rozliczenia rzeczowo-finansowe z Urzędem 

Marszałkowskim w     Olsztynie   prowadzone    były    rytmicznie    wg  ustalonych procedur 

i harmonogramów. Zespół Kontrolny wysoko ocenia współdziałanie i koordynację działań 

podejmowanych przez Wydział oraz Inżyniera kontraktu. 

        Opóźnienia, zaistniałe przy realizacji projektu, w znacznej mierze spowodowane były 

wstrzymaniem robót przez Wojewódzkiego Konserwatora Ochrony Zabytków poprzez 

wydane przez niego Decyzje tj.: Decyzję nr 367/2012 z dnia 16.11.2012 r. , która została 

"odwieszona" decyzją     nr   109/2013 z dnia 28.03.2013 r.   Wykonawca  zobowiązany był 

do wykonania prac wynikających z zaleceń organów uprawnionych tj. Wojewódzkiego 

Konserwatora Ochrony Zabytków, co uniemożliwiło w przewidzianym i umówionym 

terminie zakończenie niniejszej inwestycji.  

Natomiast   kary   umowne   ( łącznie 55 dni) zostały   naliczone za okres od dnia 5.04.2013 

do 29.05.2013 roku. 

Zespół Kontrolny nie wydał zleceń pokontrolnych. Na tym protokół zakończono. 

 
Radny Michał STRUZIK  : 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 

Uważnie przeczytałem ten protokół kontrolny  Komisji Rewizyjnej i rzeczywiście w tym 

zakresie,  gdzie   dotyczyło  to  czynności    urzędników  ze  strony Urzędu Miasta   one    były 

wykonywane   prawidłowo, bo   instytucja    zarządzająca,  kiedy   byśmy    składali  wnioski 

o płatność, mogłaby podziękować   za   współpracę.   Natomiast   w  tym raporcie brakuje 

mi     jednej   rzeczy.  Otóż, terminy   oddania   inwestycji   były  przekładane kilkakrotnie. 

We wnioskach końcowych widzimy, że w zasadzie zawinił tylko i wyłącznie Wojewódzki 

Konserwator Zabytków. Jest tu wprawdzie wzmianka na temat opóźnienia, te 55 dni kar 

umownych, ale   wiemy    doskonale, że   w   trakcie   realizacji  sam   wykonawca, niestety, 

do inwestycji się nie przykładał. I być może byłoby tak, że utrzymałby terminy oddania 

inwestycji, nawet w porozumieniu z Wojewódzkim Konserwatorem Zabytków.  

Ja rozumiem - procedury są procedurami, ale w trakcie  naszej wizyty, podczas  realizacji tej 

inwestycji, było widać,  że na budowie panował totalny bałagan. I część tych terminów, które 

miał wykonawca dotrzymać, ona    raczej wynikała ze złej organizacji pracy na budowie niż  

z tego, że wchodzi konserwator zabytków. 

        Jedna rzecz a propos oświetlenia. Proszę państwa, nie wiem  czy  te lampy są zabytkowe 

i czy one  spełniają standardy właściwego oświetlenia, bo   wystarczy     porównać   

oświetlenie tej części starego miasta do zamontowanych nowych lamp choćby na ulicy 

Leśnej. Te lampy w ogóle nie spełniają jakichkolwiek norm bezpieczeństwa; oślepiają  
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kierowcę, a nie oświetlają ulicy. I tutaj, nie wiem, jak była kwestia rozwiązana, bo w dalszym 

ciągu, jak jeździmy po rynku, to widać,  że oślepiają te lampy kierowcę, a nie oświetlają 

ulicy. Nie wiem czy wymiana w takim wypadku była celowa?  

Następna rzecz to materiał, z  którego one były wykonane -   i do dzisiaj  widać, z jakiego 

materiału są wykonane, i się dziwię, że w strefie zabytkowej Wojewódzki Konserwator 

Zabytków dopuścił te lampy do użytkowania.  

        Co do   opóźnień. 55 dni   to, uważam  że,  i tak wykonawca się  wybronił, jeżeli  chodzi 

o terminowość realizacji. Według moich, być może mylnych przypuszczeń, to ta inwestycja 

była  oddana co najmniej rok po terminie. I z tego co widać, to kary nałożone na wykonawcę, 

były jak gdyby   złotym środkiem wyjścia z tej inwestycji. Raport, jeżeli chodzi o kwestię 

prowadzenia inwestycji, to też jest  jak gdyby modi   vivendi tego wszystkiego,  co się działo 

w trakcie tej inwestycji. I rzeczywiście, Komisja Rewizyjna szukała złotego środka, żeby 

jakoś  z   tej   bardzo   kłopotliwej  sytuacji wybrnąć. Ja wiem, że przepisy nie    pozwalają   

na ścisły nadzór nad wykonawcą, ale sądzę, że tego typu zapisy powinny również znaleźć się 

w raporcie z innych powodów. Z tego powodu, żeby co niektórym parlamentarzystom 

przypomnieć,  że   pewne    procedury   nie   są     życiowe.  Jeżeli tego typu zapisy nie będą 

w raportach Komisji Rewizyjnej i nie będą sygnałem dalej to, proszę państwa, nikt nie jest 

Duchem Świętym! I na   to powinniśmy szczególną uwagę dzisiaj zwracać w trakcie 

zamówień publicznych, bo    te   inwestycje w dalszym ciągu  będą przedłużane ze względu 

na przepisy.  

        Ja już nie będę wnikał, jeżeli chodzi o raporty  biegłego rewidenta;  kolejne kontrole;  

czy były możliwości rytmicznego rozliczania transz, czy ewentualnie etapów budowy, bo też 

ciągłe     składanie   wniosków  ze   strony   wykonawcy,   w moim mniemaniu, było   już    

po  terminie i    to tylko   mistrzostwo   świata  naszych   urzędników, że   wybrnęli  z  umów 

z instytucją zarządzającą. Rzeczywiście, tutaj trzeba podziękować i pogratulować, że tych 

środków  nie straciliśmy.  

        Musimy wyciągnąć z tej inwestycji  wnioski na przyszłość, bo - daj Boże -  będą kolejne  

tego typu inwestycje i one   podobnie mogą być zagrożone. Musimy się zastanowić, w jaki 

sposób w takich sytuacjach wychodzić z opresji, bo z tego co widać, mogą być kolejne 

inwestycje, które będą opóźniane, które ewentualnie  nierytmicznie będą rozliczane, 

ewentualnie za wykonawstwo. Na to,  moim zdaniem, raport powinien położyć nacisk. W tym 

raporcie tego nie widzę. Dla mnie nie są kompletne wnioski Komisji Rewizyjnej, jeśli chodzi 

o rozliczenie tej inwestycji, czy wnioski do pracy na przyszłość. Tego mi zabrakło w tym 

raporcie. Dziękuję. 
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Pan Sławomir HOFFER  -  Wiceprzewodniczący Rady : 

Ja mam  jedno pytanie do Komisji. Otóż,  zabrakło mi informacji -  ile z  wydatkowanych 

środków było z dotacji, a ile ze środków własnych? Dziękuję. 

 
Radny pan Edward RADOMSKI  -  kierownik Zespołu kontrolnego :  

Według umowy środki unijne miały wynosić do 65% i one są lekko poniżej, prawda, pani 

Beato? 

 
Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA  – Skarbnik Miasta :   

Tak, bo musieliśmy odliczyć tę karę.  

  

Ad pkt 9 

 
        Interpelacje i zapytania :  
                       
Radny pan Jan BEDRA :  

Pytanie do pani Naczelnik Keller dotyczące wodnego centrum : Czy wykonawca spełnił 

wymagania  dotyczące   dokumentacji ? Domyślam się że nie, być może się mylę. Jeśli nie,  

to dlaczego prowadzone są   prace   na  terenie  wodnego centrum, nawet niedzielami ?  Czy 

to jest zgodne z prawem budowlanym? Dziękuję. 

 
Radny pan Grzegorz MROWIŃSKI  :  

Panie Burmistrzu, chciałem    stwierdzić   fakt,  że   część   oświetlenia   ledowego nie działa 

na ratuszu, tj.  od strony ulicy Jagiełły połowa oświetlenia nie działa i od tyłu, czyli od strony  

Kisin. Jest tam jakaś wada, więc prosiłbym o sprawdzenie tego. Dziękuję. 

 
Radny  pan  Mieczysław  FAFIŃSKI  : 

Czy pan Burmistrz mógłby się ustosunkować do opisanej  ostatnio w prasie lokalnej sprawy 

dotyczącej wiaduktu   przy ulicy   Kochanowskiego?  Ja   czytałem ten artykuł  i zgadzam się 

z tym, co tam napisano. Przejeżdżałam pod podobnym wiaduktem w Burkacie i w Tuczkach,  

i te dwa obiekty wyglądają  naprawdę przyzwoicie. Natomiast nasz,  prawie w centrum miasta 

przy ulicy Kochanowskiej,  nie przynosi chluby.  Czy to jest już zakończona inwestycja? 

Kiedy to będzie robione ? 

 
Radny pan Marek DWÓRZNIK  : 

Panie Burmistrzu,  prośba, aby na Placu Mickiewicza powstał postój  przynajmniej na dwie 

taksówki. 
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Pan Sławomir HOFFER  - Wiceprzewodniczący Rady: 

Po oddaniu wiaduktu drogowego na ulicy Lidzbarskiej przywrócona została pierwotna 

organizacja ruchu, ale  firma, która zajmowała się zdejmowaniem znaków, nie uzupełniła 

braków w chodnikach  -  należałoby więc wpłynąć na tę firmę, aby to wykonała. Dziękuję. 

 
Radny pan Grzegorz MROWIŃSKI  : 

Panie Burmistrzu,  wszyscy cieszymy się z oddania tego wiaduktu, jednak jest pewna sytuacja 

niekomfortowa dla mieszkańców  osiedla Lidzbarska,  a konkretnie  :  Nie ma przejścia dla 

pieszych od strony Lidzbarka. Chcąc przejść na wysokości wiaduktu, muszą się mieszkańcy 

cofać  do przejścia  na wysokości Powiatowego Zarządu Dróg. Ja nie wiem, gdzie jest 

projektowane przejście dla pieszych?  Chcę zwrócić uwagę na bardzo niebezpieczne sytuacje, 

ponieważ dzieci i mieszkańcy bardzo często  na wysokości, kiedy ten wiadukt się rozpoczyna, 

przebiegają prosto przed zjeżdżającymi samochodami.   Albo trzeba tam postawić -  nie wiem 

- barierki, które by uniemożliwiały to, ewentualnie jeżeli jest gdzieś zaprojektowany 

przejście, nawet prowizorycznie, żeby je wykonać. Dziękuję. 

 
Radny pan Marek DWORZNIK  :  

Panie Burmistrzu, na skrzyżowaniu ulicy Jagiełły z ulicą  Małłka jest słabo oświetlone 

przejście dla   pieszych. Należy   poprawić    to oświetlenie - nie wiem- żarówkę wymienić. 

To nie tylko moje spostrzeżenie, ale już od kilku kierowców to słyszałem. Dziękuję. 

 

Ad pkt 10 

 
        Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia opłat za miejsca grzebalne na Cmentarzu 
Komunalnym w Działdowie : 
 

Pan Wojciech FABIŃSKI   -  naczelnik Wydziału GKW : 

        Na mocy podjętej   przez  Radę Miasta Działdowo w dniu 30 czerwca 2010 r. Uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości gruntowych położonych przy 

ul. Leśnej w Działdowie, na terenie których zlokalizowany jest Cmentarz Komunalny, 

zarządzanie i administrowanie cmentarzem powierzono Przedsiębiorstwu Gospodarki 

Komunalnej i Mieszkaniowej Spółka z .o.o.   

Zgodnie z    treścią umowy   dzierżawy   z     dnia  31  grudnia 2010 r., zawartej    na   okres 

od 01 stycznia 2011 r. do 31 grudnia     2030 r., w dniu 25.06.2012 r. Przedsiębiorstwo    

wystąpiło z wnioskiem do Burmistrza Miasta Działdowo o zmianę cennika opłat za usługi 

cmentarne.  

        Umowa dzierżawy nałożyła też na Spółkę obowiązek rozbudowy i przebudowy 

cmentarza w zakresie uzgodnionym z Wydzierżawiającym, czyli Gminą-Miasto Działdowo.   
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W ramach podjętej inwestycji dotychczas wykonano przede wszystkim  roboty ziemne 

związane z niwelacją terenu, instalację wodociągową zewnętrzną, studnię chłonną, czyli  

odwodnienie terenu, instalację elektryczną zewnętrzną, ogrodzenie, kopiec do organizowania 

uroczystości kościelnych, drogi dojazdowe, trakty piesze oraz oświetlenie. Do wykonania 

pozostały: kolejne trakty piesze i jezdne, nasada zieleni i kolumbaria. Realizacja inwestycji 

wiąże   się       z   ponoszeniem   przez    Spółkę   dodatkowych   kosztów     eksploatacyjnych 

i amortyzacji.  

Źródło finansowania powierzonych zadań stanowią opłaty za miejsca grzebalne, które 

zaproponowano w takiej wysokości, by   całkowite   z   nich   przychody    pokryły    wydatki 

i wygenerowały zysk na minimalnym poziomie dla spółki. Biegły rewident badający 

zasadność zmiany cen za miejsca grzebalne, w sporządzonej dla Burmistrza Miasta 

Działdowo opinii z dnia 5 listopada    2012 r. stwierdził, iż zaproponowana zmiana cen usług 

z tytułu sprzedaży miejsc grzebalnych jest celowa i   uzasadniona   oraz,  że   oparta  została 

na rzetelnej i przejrzystej kalkulacji przychodów i kosztów. Biegły rewident poparł również 

stanowisko Burmistrza Miasta w kwestii sukcesywnego wprowadzania podwyżek cen usług – 

od 01 stycznia 2013 r. – o 60%, od 01 stycznia 2014 r. – o kolejne 20% i z początkiem roku 

2015 o następne 20%, by ostatecznie ceny osiągnęły poziom wnioskowany przez Spółkę, 

zgodnie z ich wnioskiem.  

Biegły rewident stwierdził, iż   zaproponowany   poziom   opłat w wartościach docelowych, 

tj. cen, jakie będą obowiązywały w roku 2015 jest porównywalny do aktualnie 

obowiązującego średniego poziomu cen stosowanych w miejscowościach ościennych.  

Podwyżka opłat za miejsca grzebalne zwiększy wpływy do Przedsiębiorstwa, ograniczy straty 

generowane przez cmentarz i pozwoli na wprowadzenie w życie koncepcji dotyczącej 

poszerzenia Cmentarza Komunalnego oraz na samofinansowanie tego obszaru działalności. 

Dziękuję.  

 

Pan Marian ODACHOWSKI   -   Przewodniczący Rady : 

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały.  

Nie widzę zgłoszę.  

Przypominam, że Komisja Gospodarki i Ochrony Środowiska wydała pozytywną opinię dla 

projektu uchwały. 

Zamykam dyskusję. Przechodzimy do głosowania.    

 

        Rada 15 głosami „za”, „przeciwko” 5 i przy 1 głosie „wstrzymującym się” podjęła 

 
                                       U c h w a ł ę   Nr XXXI/268/13 
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w sprawie ustalenia opłat za miejsca grzebalne na Cmentarzu Komunalnym w Działdowie.  

 
Ad pkt 11 

 

        Podjętą 21 głosami „za”, tj. jednomyślnie  

 
                                       U c h w a ł ą   Nr XXXI/269/13  

 
Rada dokonała zmiany swojej uchwały Nr XX/216/08 z dnia 4 grudnia 2008 roku dotyczącej 

określenia wysokości stawek opłaty targowej  w zakresie zmiany inkasentów tej opłaty poza 

targowiskiem przy ul. Gen. J. Hallera.  

                                                                                  

Ad pkt 12 

 
        Podjętą jednomyślnie, tj. 21 głosami „za”  

 
                                       U c h w a ł ą   Nr XXXI/270/13 

 
Rada   nadała   Statut    samorządowej  instytucji kultury – Miejskiej    Bibliotece Publicznej 

w Działdowie. 

 
Ad pkt 13 

 
        Jednomyślnie, tj. 21 głosami „za” Rada podjęła  

 
                                       U c h w a ł ę  Nr XXXI/271/13 

 
która przyjęła projekt statutu Interaktywnego Muzeum Państwa Krzyżackiego w Działdowie. 
 

 
Ad pkt 14 

 
        Podjętą jednomyślnie, tj. 21 głosami „za”  

 
                                       U c h w a ł ą   Nr XXXI/272/13 

 
Rada wyraziła wolę przystąpienia Gminy-Miasto Działdowo do pilotażu wdrażania Modelu 

Lokalnej Współpracy.  

 
        Piętnastominutowa przerwa  w obradach.  
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Ad pkt 15 

 
         Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA – Skarbnik Miasta omówiła 

Wieloletnią Prognozę Finansową na lata  2014-2021. 

 
W dyskusji : 

 
Radny pan Jan BEDRA zapytał czy  budowa sali widowiskowej jest uzależniona od dotacji 

z ministerstwa kultury? Gdyby nie było, czy byśmy budowali z własnych środków? Dziękuję 

bardzo. 

 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ  - Burmistrz Miasta :  

Oczywiście, że budowa  sali widowiskowo-kinowej jest uzależniona od dotacji. Sami byśmy 

sobie z tym nie poradzili. Jeżeli takowej dotacji nie dostaniemy - a będziemy to już, myślę, 

wiedzieć   luty-marzec  - będziemy musieli jakieś korekty w naszych planach robić i być 

może, że tę inwestycję  przełożymy na następne lata pisząc, oczywiście, kolejny wniosek. Ale  

zakładam, że    nasz     wniosek   zostanie    pozytywnie oceniony  i  dotację na budowę  sali 

od Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego otrzymamy. Dziękuję.  

 
Pan Marian ODACHOWSKI  - Przewodniczący    Rady  przypomniał, że Skład Orzekający 

Regionalnej Izby Obrachunkowej uchwałą Nr RIO.VIII-0120-664/13 z dnia 4 grudnia 2013 

roku   pozytywnie zaopiniował projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Działdowo 

na lata 2014-2021 oraz, że    projekt  uchwały    uzyskał   pozytywną opinię  Komisji Budżetu 

i Finansów.  

Po czym wobec braku zgłoszeń Przewodniczący zamknął dyskusję i przeprowadził 

głosowanie. 

 
        Podjętą 16 głosami „za”, przy 5 głosach „wstrzymujących się”  

 
                                       U c h w a ł ą   Nr XXXI/273/13 

 
Rada uchwaliła Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy-Miasto Działdowo na lata 2014-

2021.  
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Ad pkt 16 

 
        Podjęcie uchwały w sprawie budżetu Gminy-Miasto Działdowo na 2014 rok : 
 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ   -  Burmistrz Miasta : 

Panie Przewodniczący! Szanowna Rado! Drodzy goście! 

Mam honor, zaszczyt i przyjemność w imieniu organu wykonawczego przedkładać Wysokiej 

Radzie projekt  budżetu Gminy-Miasto Działdowo na rok 2014. Jak Państwo zauważyli, jest 

to najambitniejszy ze składanych projektów budżetu miasta w dotychczasowej historii tegoż 

miasta. Bardzo ambitny, a jednocześnie projekt realny, na miarę czasów, na miarę wyzwań, 

ale     również    na   miarę   naszych    możliwości.      Jest   to   projekt,   który   mieści   się 

w Wieloletniej Prognozie Finansowej, w Wieloletnim Programie Inwestycyjnym miasta,  ale 

również projekt, który    uzyskał     pozytywną  opinię    Regionalnej    Izby Obrachunkowej 

w Olsztynie, która czuwa nad sprawami finansowymi każdej gminy w województwie więc nie 

ma  realnego zagrożenia dla budżetu miasta zarówno w roku 2014, jak i w latach następnych. 

Stoimy przed   poważnym,   odpowiedzialnym wyzwaniem, ale  nie  kto   inny, jak ta Rada 

ma taką   możliwość,  żeby  uchwalić   taki budżet,  z którego -  mam nadzieję -  będziemy 

dumni i dumne będą pokolenia. W związku z tym, nie zagłębiając się w szczegóły, z których 

wyręczy mnie pani   Skarbnik, proszę    Wysoką Radę    o uchwalenie   budżetu na rok 2014 

w wersji proponowanej przez organ wykonawczy. Dziękuję. 

 
Pani Beata  SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA   -  Skarbnik Miasta omówiła projekt 

budżetu miasta na rok 2014, który w stosunku do   przedłożonego   Radzie  projektu w dniu 

15 listopada  uległ zmianie z   powodu   dwóch   kwot   wprowadzonych zarówno po stronie 

dochodów jak   i   wydatków, tj. dotacji  na    dożywianie   w    wysokości     165 908 złotych 

i realizacji projektu Model   Lokalnej   Współpracy   w wielkości 190 100  złotych. 

        Planowane dochody po tych zmianach wynoszą 69 391 606 złotych, kwota dochodów 

majątkowych nie uległa  zmianie  i wynosi ponad 26% tego budżetu, a kwotowo 18 010 768 

złotych ; dochody bieżące 51 380 838 złotych. 

        Wydatki   planowane   na    rok   2014   to    77 937 118     złotych.       W      podziale   

na     bieżące i majątkowe kształtują się procentowo jak 36 % do 64%.  Kwotowo  wydatki 

majątkowe - 27 901 456 złotych,  wydatki bieżące - 50 035662 złote. Notujemy nadwyżkę 

dochodów bieżących nad wydatkami bieżącymi.  W strukturze  dominują  wydatki  na   

kulturę    fizyczną w związku z budową  wodnego centrum      rekreacji i    na   ten    cel   

zaplanowano -    25 355 923  złote,  jest  to prawie 33 % w strukturze wydatków ogółem.      

        Deficyt w wysokości   8 545 512 złotych  Źródłem pokrycia  deficytu jest  zaplanowany  

kredyt w wysokości 7 500 000 złotych i wolne środki w kwocie 1 045 512 złotych.  
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Radny pan Edward RADOMSKI  : 

W imieniu Klubu Radnych „Porozumienie dla Działdowa” chciałem pana, panie Burmistrzu, 

poinformować, że Klub poprze  projekt budżetu na 2014 rok.  

        Jest to budżet ambitny, jeśli chodzi o postawione zadania. Trudny - będzie wymagał 

dużej dyscypliny.   Natomiast, jeśli   udałoby   się  go zrealizować, to będziemy mieli powód 

do zadowolenia, jako że on spełnia oczekiwania, myślę, szeroko pojętego społeczeństwa, 

ponieważ realizuje kolejne potrzeby.  

        Chcę państwu powiedzieć, że jeśli nic się nie zdarzy nadzwyczajnego, to w przyszłym 

roku otworzymy z prawdziwego zdarzenia bibliotekę miejską, która będzie spełniała 

nowoczesne standardy, jeśli chodzi o gromadzenie księgozbiorów, wypożyczanie tych 

księgozbiorów, w której będzie zainstalowana technika, która podniesie atrakcyjność 

czytelnictwa itd.  

        Drugim elementem, też bardzo oczekiwanym,  będzie baza Miejskiego Domu Kultury, 

który wreszcie   będzie   miał   pomieszczenia    dostosowane   do   działalności kulturalnej. 

Na to też wiele osób od dawna oczekiwało, gdyż   w przypadku Działdowa,    po wojnie, 

myśmy  umieli zagospodarować hotele przedwojenne na  placówki pro kulturalne - że tak 

powiem. Teraz będziemy mieli swoje własne, z rozwiązaniami bardzo profesjonalnymi. I tak,   

jak teraz nie mamy powodu, żeby się wstydzić Interaktywnego Muzeum Państwa 

Krzyżackiego, myślę że, nie będziemy się    wstydzić  Miejskiej  Biblioteki Publicznej i być 

może Miejskiego Domu Kultury, ale już w drugim etapie, myślę że, uda się te wizje spełnić.  

        Ja chcę państwu powiedzieć,  że  trzydzieści parę procent przeznaczone na wydatki 

majątkowe, to jest poważny powód do zadowolenia. Ja, będąc radnym w II kadencji miałem 

komfort,   gdy    budowaliśmy  oczyszczalnię     ścieków  i   wydatki, które  akceptowaliśmy 

w budżetach  na oczyszczalnię ścieków, były też trudne. Natomiast byli oponenci, którzy 

uważali, że  to jest ryzykowne. Jednak  większość zadecydowała i efekt mamy taki, że  tego 

obiektu  nie musimy się wstydzić, czyli on ileś lat pracuje, jest sprawny itd. I ja  mam 

nadzieję, że  obiekty, które  radni  tej kadencji akceptowali -  poważną rolę spełnią.   

        Patrząc historycznie, zaczynaliśmy w początkach samorządu od Stacji Uzdatniania 

Wody, później była Oczyszczalnia Ścieków, były inwestycje komunalne  typu Kurki, 

Zakrzewo, wysypiska itd., teraz mamy nowy ośrodek na Kolgartowie. W pierwszej kolejności 

zostały spełnione potrzeby komunalne  strategiczne, teraz zamierzamy podejmować działania 

związane ze sprawami społecznymi, z zaspakajaniem potrzeb duchowych społeczności 

lokalnej -  tak to bym górnolotnie nazwał.  

        Chcę zwrócić uwagę, że praktycznie co roku jakąś poważną rzecz oddajemy do użytku 

np. park Jana Pawła,  Kochanowskiego,  ratusz,  w przyszłym roku będzie MDK, MBP, także  
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mamy czym się chwalić. I na ogół nikt nie zarzuci, że  podejmowane działania  nie spełniają 

oczekiwań. Oczywiście, tych potrzeb jest mnóstwo, typu transport, usługi w sensie 

komunalnym, tych potrzeb jest dużo i one zawsze będą. Natomiast, myślę że, te wybory, które 

my dokonujemy tu, w tej Radzie, one  są słuszne i spełniają pewne oczekiwania. Dlatego też 

uważam, że czynimy słusznie przyjmując ten budżet na 2014 rok i mam nadzieję, że za rok 

będziemy mogli na koniec naszej kadencji powiedzieć, że nasza misja została spełniona 

pozytywnie. Dziękuję. 

 
Radny  Michał STRUZIK  :  

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 

Przeglądając budżet na 2014 rok przyznam, że rzeczywiście jest on   ambitny,  ale i bardzo 

trudny do realizacji zarówno po stronie dochodów, jak i wydatków. Po stronie dochodów 

przede wszystkim uderzają mnie dwie sprawy. Pierwsza rzecz,   to kwestia dużego wzrostu 

sprzedaży majątku gminy. Rozumiem - to z tego względu, że mamy takie ambicje 

inwestycyjne, jakie mamy i stąd też   trzeba było tych środków szukać po stronie dochodów.     

        Następne wątpliwości rodzą się  przede wszystkim z tego, że rośnie - z roku na rok coraz 

bardziej - fiskalizm  naszej gminy w stosunku do mieszkańców; więc, kolejny wzrost 

podatków i opłat. Rozumiem, bo kolejne inwestycje do realizacji i ktoś to po prostu musi 

sfinansować.    

        Dalej : Uderza  mnie po stronie dochodów również  optymizm, jeżeli chodzi o 2014 rok, 

a i w konsekwencji tego - w prognozie finansowej. Kolejny wzrost po stronie dochodów, 

jeżeli chodzi o sprzedaże majątkowe. Ale  również i te dochody, które płyną z Urzędu 

Skarbowego, bo   wiemy, że   chyba  tego  roku   nastąpi  dalszy spadek dochodów zarówno 

w PIT jak i CIT.   Więc  tutaj   też   ostrożnie, jeśli   chodzi  o  nasze    kolejne    inwestycje. 

W   pewnym  momencie  również  mieszkańcy  miasta  tak  dociążeni   podatkami i opłatami 

lokalnymi, stwierdzą że inwestycje inwestycjami i to -  jak pięknie ujął mój przedmówca -

realizujemy te   potrzeby duchowe,   ale   w końcu   gdzieś   kończą   się   potrzeby duchowe, 

a zaczyna się proza życia. I też w nieskończoność nie można drenować kieszeni 

mieszkańców.  

        W tym roku takim przykładem  jest   przyjęcie uchwały dotyczącej  inwestycji,  jeżeli 

chodzi o cmentarz.   Bardzo pięknie jest ujęte w uzasadnieniu, proszę państwa, że koszty 

musimy rekompensować i uzyskiwać chociażby minimalny zysk. Ale w uzasadnieniu trzeba 

rozróżnić dwie rzeczy - koszty, a inwestycje. Bo  tak naprawdę podniesienie opłat 

cmentarnych związane jest z kolejnymi inwestycjami, które już były wykonane i, które będą 

wykonywane. I to   też, proszę państwa, trzeba  bardzo mocno zaakcentować.   Podobnie jest 

z tym budżetem ;     musimy tak mierzyć budżet, na ile będzie nas stać.  Ja wiem, że   ambicje  
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byśmy mieli jeszcze duże w następnych latach i one mimo trudności - daj  Panie Boże - będą 

realizowane. Ale mam takie wrażenie, że być może kolejne inwestycje mogą   być zagrożone 

i wtedy nie będziemy mieli innego wyjścia, jak ratować się kolejnymi kredytami. To wynika 

również ze wzrostu kosztów funkcjonowania gminy. One wzrastają systematycznie.   Dzisiaj  

nie     możemy    powiedzieć        dokładnie,    jakie  będą wzrosty w następnych latach, ale 

one będą. I przy  również zwiększaniu się   zatrudnienia w naszych jednostkach, to też może 

być kolejny koszt, który będzie bardzo mocno rzutował na kolejne budżety, w tym na budżet 

2014 roku.  

        Przeglądając  budżet    po   stronie   wydatków  w niektórych rozdziałach i paragrafach,  

w poszczególnych działach, widzę też  wzrost kosztów związanych z bieżącym utrzymaniem 

naszych jednostek. To   jest   związane przede wszystkim z  obsługą bieżących zobowiązań. 

Ja dokładnie   przejrzałem    i tam  wzrosty następują w niektórych działach o 300,  400 % -  

to można zwłaszcza w budżecie, który był w listopadzie przedłożony, bardzo ładnie 

przeanalizować, bardzo ładnie wykazać.  

        Niewątpliwie,  79 milionów złotych,  które są planowane,  to  budżet historyczny, tylko   

czy   on    będzie    wykonany,   to   śmiem, niestety,    wątpić.   Nie   wiem czy w   przyszłym   

roku    nie   będziemy   musieli   kolejnych   kwot   zdejmować  z  inwestycji  i to z różnych 

powodów, nie tylko z braku po stronie dochodów, ale również po stronie możliwości 

wykonania  przez kolejnych wykonawców. Nie chciałbym, proszę państwa, być złym 

prorokiem, jeśli chodzi o  pewne   inwestycje, ale   już    dzisiaj  musimy się zastanowić, czy 

na takie możliwości i na takie ryzyko nie  powinniśmy być przygotowani.  

        Dzisiaj, jeżeli chodzi o  kwestię ratowania budżetu,  zawsze można zdjąć, zawsze można 

przesunąć,  zawsze powiedzieć można, że nie realizujemy. I  lepiej być bardziej ambitnym niż 

realistą w realizacji  budżetu, jaki mamy na 2014 rok.  

        Niewątpliwie, szereg inwestycji, które jest  w tej chwili realizowanych dotyczy, 

rzeczywiście,   potrzeb duchowych. Natomiast, proszę państwa, chciałbym zwrócić uwagę -  

jako   opozycja         również -  że     pewne     inwestycje      powinniśmy  już    planować - 

pro inwestycyjnie, pro rynkowo. Głównie chodzi mi, w dalszym ciągu, o dokończenie  

inwestycji drogowych. Bo  ja  już, proszę państwa, też zapomniałem  o pewnych inwestycjach 

chociażby chodnikowych. Pewnych inwestycjach,  które były zgłaszane   przez szefów 

osiedli, jak i przez   samych   radnych,  żeby    po prostu w następnych latach  je zrealizować. 

I ja mam nadzieję, że z kolejnych działań, które,  panie Burmistrzu, pan podejmuje -  będą 

kolejne oszczędności   i ewentualnie   te   najpilniejsze  rzeczy będą musiały być 

zrealizowane. Dzisiaj,   jeżeli   popatrzymy chociażby na takie inwestycje, jak  wiadukt jeden 

i drugi,  to tam pewne rzeczy trzeba dokończyć -  nie ma innych możliwości.   Nie wiem, jak   
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to w projekcie  jest,  ale uważam, że chociażby pod wiaduktem na ulicy Lidzbarskiej trzeba, 

mimo wszystko, dokończy   te   drogi, które  są  porozwalane,  jeśli  chodzi o Polną, od strony 

np. też  i dworca,  żeby to wizualnie  jakoś  wyglądało;   zjazdy, rozjazdy itd. Pomijam 

kwestię dokończenia wiaduktu na ulicy Kochanowskiego, o której wspominał pan  radny 

Bedra. Potrzeb jest o wiele więcej, to prawda, panie Przewodniczący, mówię tutaj  do pana 

Przewodniczącego  Radomskiego, ale trzeba zastanowić się już dzisiaj -  jakie kolejne 

inwestycje planować, żeby nie hamowały rozwoju miasta/?  Pan Radomski pięknie 

wspominał chociażby o oczyszczalni ścieków, o stacji uzdatniania wody  - nam za chwilę 

będą  takie kolejne  inwestycje potrzebne. I przede wszystkim one mają w przyszłości  

wspomóc nasz rynek lokalny, jeśli chodzi o rynek pracy, i to będziemy musieli bardzo mocno, 

proszę państwa, akcentować, bo  i w  naszym  mieście  ta  sfera  biedy  bardzo  mocno się 

poszerza,  i bardzo szybko się poszerza. Pomoc społeczna, w takim zakresie, w jakim w tej 

chwili jest, nie da sobie rady do końca z problemami poszerzającej się biedy na terenie 

również i miasta.    

        Proszę państwa, patrząc z nadzieją, ale jednocześnie mając pewne krytyczne uwagi  - 

mój Klub dzisiaj  będzie się wstrzymywał przy głosowaniu nad budżetem na 2014 rok. 

Dziękuję. 

 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ   - Burmistrz Miasta :  

Ceniąc głos pana radnego Michała  Struzika  do  paru jego wątpliwości się odniosę, ale 

najpierw  chciałbym panu, panie  Michale, złożyć serdeczne podziękowania za  pański wkład 

i udział w  przygotowaniu i przeprowadzeniu pięknej akcji,  jaką była Wieczerza  Wigilijna 

na  zamku. 

Szkoda, że Pan nie dotrwał do wręczenia - w obecności zaproszonych tam gości -  

podziękowań.   Ale, myślę  że,   sesja Rady Miasta też   jest dobrym miejscem do tego, żeby 

tę wdzięczność i te podziękowania na pańskie ręce  dla wszystkich pana pracowników 

wyrazić. (oklaski)  Oczywiście, wielkie słowa podziękowania też za te wszystkie uwagi, które 

pan, panie Michale, zgłosił oceniając możliwość realizacji tak ambitnego budżetu na rok 

2014.   

        Rzeczywiście, są wątpliwości, bo tylko osioł,  krowa, czy inne zwierzę może ich nie 

mieć. My natomiast,  jako  istoty rozumne, zdajemy   sobie sprawę  z wielu niebezpieczeństw, 

z wielu zagrożeń i rzeczywiście takie zagrożenia mogą wystąpić. My  bierzemy to wszystko 

pod uwagę. Ale nie możemy sobie odmówić możliwości pokuszenia się o realizację tak 

ambitnego budżetu, bo  byśmy byli nie w   porządku   wobec   siebie,   wobec  wyborców. 

Być może, że życie zweryfikuje to wszystko i to już  może w najbliższych miesiącach, ale 
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dajmy sobie  szansę.  Będziemy na   bieżąco reagować  i    na  pewno  będę państwa 

radnych o tym wszystkim informował.  

        Natomiast   jeśli   chodzi  o kilka    przyziemnych spraw, które   pan   poruszył odnośnie 

między innymi wiaduktu w ulicy  Lidzbarskiej  i Małłka, to   w projekcie jest również  

wykonanie połączenia ulicy Polnej z ulicą Żwirki i Wigury, jak również naprawienie drogi 

pod wiaduktem w   ulicy Skłodowskiej. I te   prace   zostaną wykonane, nawet już zostały 

zlecone.  I, oczywiście, drogi dojazdowe do  budynków w ulicy Lidzbarskiej, i chodniki dla 

pieszych, to wszystko zostanie wykonane. O ile jestem na bieżąco, to STRABAG podpisał 

stosowną umowę z działdowskim wykonawcą, który już podjął się realizacji tych zadań.  

Natomiast chciałbym państwu wspomnieć, że oczywiście mamy  te połączenie 

komunikacyjne bardzo głęboko leżące na sercu i w swoich perspektywicznych planach 

również planujemy połączenie ulicy Skłodowskiej z ulicą  Grunwaldzką tak, żeby tam był 

bardzo  bezpieczny przejazd, czy połączenie tych ulic, żeby   można   było się dostać z ronda 

z ulicy  Małłka, Grunwaldzka, Jagiełły   na ulicę Skłodowskiej i odwrotnie, żeby to połączyć. 

I, myślę że, jak będzie modernizowana droga 544 -  a wykonawca został wyłoniony i sądzę, 

że już na wiosnę   przystąpi  do realizacji tej inwestycji -  zostaną zbudowane ronda właśnie 

na tym wspomnianym skrzyżowaniu oraz na skrzyżowaniu  w ulicy Hallera i Męczenników, 

to      wówczas   ta   komunikacja  w  mieście  będzie naprawdę   autentycznie     bezkolizyjna 

i praktycznie obejdziemy się bez świateł. Jedyne światła, które będą w mieście to pewnie przy 

naszym zamku, na skrzyżowaniu ulicy Męczenników z ulicą Wolności.  

        Cóż więcej.   Kochani,  na ten 2014 rok wszystkim  Państwu dużo wiary i optymizmu.  

Naprawdę damy radę. Uwierzmy w to, co chcemy osiągnąć,  a zobaczycie, że marzenia nasze 

mogą się spełnić. Dziękuję. 

 
Pan Marian ODACHOWSKI  – Przewodniczący Rady :  

Przypomnę  jeszcze, że wszystkie Komisje stałe wydały pozytywną opinię o projekcie 

budżetu, łącznie z Komisją Budżetu i Finansów, która  wydała  ostateczną pozytywną opinię 

o tym budżecie, jak również o uchwale RIO-VIII-0120-663/13 z dnia 4 grudnia 2013 roku  

Regionalnej Izby Obrachunkowej, która też pozytywnie opiniuje przedłożony przez 

Burmistrza Miasta Działdowo projekt uchwały budżetowej.  

Zamykam dyskusję, przystępujemy  do głosowania.  

 

        Podjętą 16 głosami „za”, przy 5 głosach „wstrzymujących się”  

 
                                       U c h w a ł ą   Nr XXXI/274/13 

 
Rada uchwaliła budżet Gminy-Miasto Działdowo na 2014 rok.  
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Ad pkt 17 

 
        Bez uwag  - 20 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada podjęła 

 
                                       U c h w a ł ę   Nr XXXI/275/13 

 
w sprawie zmian w budżecie miasta na rok 2013.  

 

Ad pkt 18  

 
        Podjętą 19 głosami „za”, tj. jednomyślnie  

 
                                       U c h w a ł ą   Nr XXXI/276/13 

 
Rada ustaliła wykaz wydatków niewygasających z końcem roku 2013.  

 
Ad pkt 19 

 
        Bez uwag, 15 głosami „za”, przy 4 głosach „wstrzymujących się” Rada podjęła 

 
                                       U c h w a ł ę   Nr XXXI/277/13   

 
w sprawie zmiany Wieloletniego Planu Inwestycyjnego Miasta Działdowo na lata 2010-2015.  

 
Ad pkt 20 

 

        18 głosami „za”, tj. jednomyślnie  Rada podjęła  

 
                                       U c h w a ł ę   Nr XXXI/278/13   

 
w sprawie uzgodnienia zabiegów pielęgnacyjnych w koronach drzew.  

  

Ad pkt 21 

 
        Odpowiedzi na zapytania : 

 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ  –Burmistrz Miasta :  

Panie Przewodniczący!   Szanowni państwo Radni! 

        Pan radny Fafiński  pyta :  Co dalej  z wiaduktem w ulicy Kochanowskiego? 

Panie radny,  19 grudnia odbyło się przekazanie tego wiaduktu dla nowego wykonawcy, który  
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-  po Mostostalu Białystok - będzie  ten wiadukt dokańczał.  Ja kiedyś składałem deklarację, 

że gdy nastąpi odrdzewienie, pomalowanie podkładowe części metalowych - zabitych pali - 

wówczas miasto podejmie działania, czy sfinansuje nawet pomalowanie, ogłaszając konkurs 

na graffiti. Fajny sposób zabezpieczania metalu, który  sprawdził się, co prawda nie na metalu 

tylko na płocie przy szpitalu. W związku z tym, myślę że, warto coś takiego zrobić, żeby 

uszanowali ci grafficiarze i jednocześnie sami, jakichś  swoich spontanicznych  myśli na  tym  

wiadukcie  nie  wyrażali. I żeby on rzeczywiście był ozdobą,  a nie powodem do wstydzenia 

się z tego. 

 Jeżeli chodzi to przejście dla pieszych w ulicy Lidzbarskiej, to chciałem tylko państwa 

poinformować, że na początku grudnia uczestniczyłem w negocjacjach kupców z ulicy 

Skłodowskiej -    którzy      prowadzą    działalność    w    pawilonach     obok       dworca  -  

ze   STRABAGiem i przedstawicielem PLK. Chodziło o to, żeby  na terenie budowy zrobić 

przejście dla pieszych. Kupcy wzięli   na siebie odpowiedzialność za utrzymanie tego 

chodnika w czystości  i odśnieżanie go systematycznie. Stało się.   Panowie są zadowoleni. 

Natomiast odnośnie pozostałych przejść,  bardzo proszę, pan Fabiński. 

 
Pan Wojciech FABIŃSKI   - Naczelnik Wydziału GKW :  

Panie Przewodniczący! Szanowni Radni! 

 Jeśli chodzi o pytanie  pana Marka Dwórznika, to postój   taksówek wymaga 

sprawdzenia w terenie i ustalenia, jak to się ma do strefy płatnego parkowania. Kwestia 

pójścia w teren,  ewentualnego zlokalizowania i podjęcia decyzji. 

 Jeżeli chodzi  o  ubytki, które powstały po wprowadzeniu  zmiany organizacji ruchu, 

to ustalono z firmą Strabag, że po 7 stycznia -  kiedy  firma wróci z pracownikami na plac 

budowy -  te ubytki zostaną niezwłocznie usunięte. 

 Co do  o przejścia   dla    pieszych   na ulicy    Lidzbarskiej, to  ono jest przewidziane 

w    dokumentacji   dotyczącej  przebudowy     drogi    544 –   ja    mam   przed sobą mapę, 

gdzie to   przejście  jest    namalowane.   W   uzgodnieniu   z   Burmistrzem   Duchną    

doszliśmy do wniosku, że   niezwłocznie    będziemy występować    do    Zarządu    Dróg    

Wojewódzkich o wprowadzenie takiego   przejścia   dla   pieszych  przy   obopólnej   zgodzie 

i wykonaniu. Czyli gmina ze swojej strony, żeby to przyśpieszyć, bo wiem, że to jest problem 

bardzo poważny dla     mieszkańców, bo  - tak, jak   pan   radny     powiedział -  przejście     

jest  dopiero na    wysokości   Zarządu Dróg i będziemy tę sprawę szybciutko załatwiać. 

Jeżeli chodzi o pytanie radnego Dworznika dotyczące oświetlenia – jest to kwestia, 

którą trzeba zbadać w terenie i też stosowną decyzję podjąć. Ja na dzień dzisiejszy nie byłem 

w terenie, nie widziałem , więc trudno mi się  na ten temat wypowiadać. 
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Pan Bronisław MAZURKIEWICZ  – Burmistrz Miasta :  

Ale  jeszcze dzisiaj będę? 

 
Pan FABIŃSKI  : 

Tak, sprawa oczywista. Dziękuję. 

 
Pan Bronisław MAZURKIEWICZ   - Burmistrz Miasta :  

 Następnie pytanie od pana Bedry : Co z dokumentacją wodnego centrum rekreacji? 

Czy rozbiórka jest legalna?  Tak, jest legalna. Natomiast czekamy – dziś, jutro, pełną  

dokumentację  Firma KORNAS winna złożyć w Starostwie Powiatowym celem uzyskania 

pozwolenia na budowę.  

        Oświetlenie przy ratuszu. Otóż, z  oświetleniem jest tak, że wszelkie usterki, które 

nastąpiły w trakcie eksploatacji muzeum i ratusza zostały na bieżąco zgłaszane dla 

wykonawcy. I   przyznam się państwu -  tych usterek było sporo. Sporo podpisywałem pism, 

w których monitowaliśmy i wzywaliśmy do usunięcia, i tak samo odnośnie oświetlenia. 

Próbuje nam pan wykonawca tłumaczyć się  zszyciem materiału, ale  to  nas  nie    interesuje, 

bo to powinno być sprawne, to powinno świecić. Powinien takie materiały dać,  które 

przetrwałyby okres eksploatacji. Także   to, panie   radny Mrowiński, będziemy egzekwować 

z wielką pieczołowitością.  Dziękuję.                   

 
Ad pkt 22 

 

        Wolne wnioski i informacje :  

 
Pan Sławomir HOFFER -  Wiceprzewodniczący Rady :  

14 grudnia odbył się II Turniej Samorządowy w piłce halowej o puchar Burmistrza Miasta 

Działdowo. Od trzech lat uczestniczymy w tych rozrywkach i  były to jedenaste potyczki 

między gminami. I   z radością oznajmiam, że po raz pierwszy udało nam się wygrać  ten  

turniej. To jest pucharek za  zwycięstwo – pokazał puchar   ( oklaski)  i dlatego chciałbym 

bardzo podziękować panu Burmistrzowi, panu Kilanowskiemu, panu Prokopowiczowi, panu 

Wółkowskiemu, pani    Grażynie i pani   Renacie   za  pomoc, której mi wszyscy udzielili, 

żeby to osiągnięcie było. Z racji, że  pierwszy raz wygraliśmy chciałbym przeczytać skład 

naszej drużyny : Bąbalicki Jacek,  Dobracki Stanisław,  Hoffer Sławomir,  Janicki Karol, 

Kilanowski Krzysztof,  Korzeniewski Wojciech, Olszewski Andrzej,  Ozga Bartłomiej, 

Pietrzak Jakub, Prokopowicz Łukasz, Siatkowski Krzysztof,  Wółkowski Paweł  i nasz trener 

Leszek Gołębiewski. ( oklaski) Dziękuję wszystkim za pomoc.  
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Pan Marian ODACHOWSKI  – Przewodniczący Rady : 

Chciałbym do tej listy osób, które się zasłużyły przy organizacji turnieju dorzucić naszą 

radną, Stasię Żywicką, która  pełniła obsługę pielęgniarską, a pierwszym który wymagał 

pomocy był  pan   Burmistrz,  Bronisław     Mazurkiewicz  ( śmiech i oklaski).    Dziękujemy  

i gratulujemy tego sukcesu, panie Sławku. Mam nadzieję, że nie ostatni. 

 Szanowni państwo, chciałbym   także   dorzucić    podziękowania za udział państwa, 

za aktywność, hojność i ofiarność w organizacji  wieczerzy  nas zamku, o której pan 

Burmistrz już wspominał. Kolega Struzik otrzymał specjalne podziękowanie, a zwłaszcza dla 

tych którzy byli pomysłodawcami i organizatorami oraz   wykonawcami tej wieczerzy, tej 

imprezy. Od rana prawie tkwili na posterunku koleżanka radna Renata Waszczak, Stasia 

Żywicka, Edward Radomski   i   czasami   Zenon    Marian  Gajewski,   ale    dziękuję    

Państwu    wszystkim za tę wieczerzę.  

        Za chwilę  zamknę sesję, a ponieważ   zbliża się rok 2014 pozwólcie Państwo, że dla 

Państwa, dla waszych najbliższych, dla rodzin, dla wszystkich mieszkańców Działdowa złożę 

serdeczne, gorące i ciepłe życzenia. Życzę,  aby  2014 rok,  był   rokiem dobrym i   owocnym     

inwestycyjnie. Także    ta rozpoczęta,   miejmy nadzieję,  budowa wodnego centrum rekreacji 

i wypoczynku szczęśliwie dobrnie do końca, tego  sobie,   Państwu, i mieszkańcom 

Działdowa życzę. 

                                    

Ad pkt 23 

 

Pan  Marian  ODACHOWSKI  - Przewodniczący Rady :  

        Zamykam XXXI sesję Rady Miasta Działdowo.  

         

Protokołowała                                                                        Przewodniczący Rady  

Grażyna Nadratowska                                                                                              Marian Odachowski 


